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Oœwiadczenie skierowane do ministra œrodowiska Macieja Nowickiego oraz do ministra finansów Jana
Vincenta-Rostowskiego

Do mojego biura senatorskiego zg³osi³ siê starosta p³ocki, wystêpuj¹cy równie¿ w imieniu wêdkarzy
zrzeszonych w Polskim Zwi¹zku Wêdkarskim, samorz¹dów nadwiœlañskich oraz spo³ecznoœci lokal-
nych, który zwróci³ siê z proœb¹ o pomoc w sprawie ograniczenia populacji kormorana czarnego, bytu-
j¹cego na terenach nadwodnych w regionie p³ockim, i przywrócenia tam równowagi przyrodniczej.
Kwestia kormorana czarnego stanowi powa¿ny problem, nie tylko dla okolicznych mieszkañców.
W zwi¹zku z tym w Starostwie Powiatowym w P³ocku odby³a siê narada poœwiêcona tej sprawie. Okazu-
je siê, ¿e nadmierna liczebnoœæ kormorana czarnego prowadzi do naruszenia równowagi przyrodniczej
i powstawania wielu szkód.

Kormoran czarny z uwagi na zagro¿enie wyginiêciem przed laty zosta³ objêty przez ministra œrodowi-
ska ochron¹ prawn¹, która obowi¹zuje do dziœ. Wieloletnia ochrona spowodowa³a, ¿e w regionie p³oc-
kim i w innych miejscach nast¹pi³ intensywny wzrost liczebnoœci tego gatunku zagra¿aj¹cy innym
elementom przyrody. Podkreœliæ nale¿y, i¿ jedna para kormorana w sezonie lêgowym ma od trzech do
piêciu piskl¹t, co daje w konsekwencji dynamiczny wzrost tej populacji. Ponadto w miejscach nadwod-
nych, w których bytuje kormoran czarny, dochodzi do niszczenia drzew: pozostaj¹ one bez liœci, tworz¹
siê tam równie¿ ha³dy ptasich odchodów i zalegaj¹ rozk³adaj¹ce siê ryby, upuszczone podczas karmie-
nia piskl¹t. Miejsca te staj¹ siê zanieczyszczone i cuchn¹ce.

Istnienie licznej populacji kormorana czarnego to ogromny problem dla lokalnego ekosystemu i go-
spodarki rybackiej, bowiem ptak ten ¿ywi siê wy³¹cznie rybami. Stada kormoranów zjadaj¹ ogromne ilo-
œci ryb. W konsekwencji niekorzystnie wp³ywa to na rekrutacjê przysz³ych populacji tar³owych oraz
przyczynia siê do spadku liczebnoœci populacji danego gatunku ryb i powoduje szkody finansowe dla
Polskiego Zwi¹zku Wêdkarskiego.

Podkreœliæ nale¿y, i¿ Polski Zwi¹zek Wêdkarski jest u¿ytkownikiem rybackim na podstawie umów
zawartych ze Skarbem Pañstwa, reprezentowanym przez Dyrektora Regionalnego Zarz¹du Gospodarki
Wodnej w Warszawie. Zgodnie z zawartymi umowami zwi¹zek ma obowi¹zek prowadzenia racjonalnej
gospodarki rybackiej, czyli zarybiania i od³awiania ryb. Na zarybianie wêdkarze przeznaczaj¹ corocznie
wielkie kwoty pieniêdzy pochodz¹cych z ich kieszeni. Polski Zwi¹zek Wêdkarski utrzymuje siê ze sk³a-
dek i op³at wnoszonych przez swoich cz³onków, nie korzysta z ¿adnych dotacji czy pomocy. Zauwa¿yæ
nale¿y, i¿ ³¹czny koszt pozwolenia rocznego na wêdkowanie, razem z egzaminem na kartê wêdkarsk¹,
w okrêgu p³ocko-w³oc³awskim wynosi a¿ 388 z³. Koszty ponoszone przez wêdkarzy to równie¿ zakup od-
powiedniego sprzêtu. Wêdkarze wk³adaj¹ bardzo du¿o pracy w zarybianie i od³awianie ryb, jednak tak
naprawdê ich udzia³ w po³owach jest minimalny, gdy¿ wszystko niszcz¹ kormorany. Ostatecznie wiêc
wêdkarze ponosz¹ du¿e koszty, aby wykarmiæ kormorany.

Z raportu naukowców z Katedry Biologii i Hodowli Ryb Uniwersytetu Warmiñsko-Mazurskiego w Ol-
sztynie wynika, i¿ nad Wis³¹ p³ocko-w³oc³awsk¹ w 2005 r. bytowa³o 5 tysiêcy 700 kormoranów. Dziœ ta
liczba znacznie siê zwiêkszy³a. Badania wykaza³y, i¿ kormorany zjadaj¹ w³aœciwie wszystkie gatunki
ryb, w tym znaczne iloœci karasia srebrnego, okonia, p³oci, lina i sandacza. Z przeprowadzonych badañ
wynika równie¿, ¿e w 2005 r. kormorany bytuj¹ce na Wiœle p³ocko-w³oc³awskiej zjad³y oko³o 332 t ryb.
Iloœæ ryb zjedzona przez kormorany znacznie przewy¿szy³a po³owy rybackie PZW. Z tego wynika, ¿e kor-
moran czarny obecnie nie nale¿y ju¿ do gatunków rzadko wystêpuj¹cych i zagro¿onych wyginiêciem.
Ptak ten tak znacznie odbudowa³ swoj¹ populacjê, ¿e sta³ siê wrêcz gatunkiem szkodliwym dla gospo-
darczego korzystania ze œrodowiska. Zapewnienie przez wiele lat nietykalnoœci tego gatunku spowodo-
wa³o, ¿e nast¹pi³ intensywny wzrost jego liczebnoœci zagra¿aj¹cy innym elementom przyrody. Dlatego
obecnie nie ma ¿adnych przes³anek do utrzymania jego ochrony prawnej. Zauwa¿yæ nale¿y, i¿ w 1995 r.
kormoran czarny zosta³ usuniêty z tak zwanej dyrektywy ptasiej, która jest podstaw¹ sieci Natura 2000,
jak równie¿ z konwencji paryskiej o ochronie ptaków po¿ytecznych dla rolnictwa z 1902 r., do której Pol-
ska przyst¹pi³a w 1932 r. Kormoran zosta³ w nich potraktowany jako gatunek szkodliwy dla rolnictwa
i rybo³ówstwa.

W zwi¹zku z tym, i¿ sprawa ochrony kormorana czarnego i szkód, jakie ten gatunek ptaka wyrz¹dza,
pog³êbia siê, jej rozwi¹zanie wymaga pilnych i radykalnych dzia³añ ze strony Panów Ministrów.

Zwracam siê z zapytaniem do Panów Ministrów, czy sensowna jest dalsza ochrona gatunkowa kor-
morana w Polsce.



Jakie kroki zamierza podj¹æ Ministerstwo Œrodowiska w tej sprawie?
Je¿eli ochrona zostanie utrzymana, to w jaki sposób ograniczane bêd¹ straty ekologiczne i gospodar-

cze? Czy przewiduje siê w zwi¹zku z tym odszkodowania b¹dŸ rekompensaty? Obecnie nie istniej¹ ¿ad-
ne przepisy prawne reguluj¹ce wyp³atê odszkodowañ za szkody wyrz¹dzone przez kormorany.

Do Pana Ministra œrodowiska zwracam siê równie¿ z wnioskiem o przyspieszenie prac nad zapowia-
dan¹ od dawna „Strategi¹ gospodarowania populacj¹ kormorana czarnego w Polsce”. Dokument ten
jest wa¿ny ze wzglêdu na okreœlenie systemowych rozwi¹zañ maj¹cych na celu ograniczenie szkód wy-
rz¹dzanych w kraju przez nadmiernie rozwijaj¹c¹ siê populacjê kormorana czarnego. Uprzejmie proszê
równie¿ o weryfikacjê zapisów rozporz¹dzenia z dnia 28 wrzeœnia 2004 r. w sprawie gatunków dziko wy-
stêpuj¹cych zwierz¹t objêtych ochron¹.

Do Pana Ministra finansów zwracam siê zaœ z wnioskiem o zwolnienie PZW z podatku VAT od towa-
rów i us³ug, pobieranego w ramach op³aty rocznej uiszczanej przez wêdkarzy.

Z powa¿aniem
Janina Fetliñska




